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numărul anilor". Cred că fiecare actor îşi are locul său in tabloul 
Teatrului Naţional. Şi pe cer sunt atâtea stele, nu? 

O Joci in R omeo şi  J u l ieta, spectacolul regizoarei 
Beatrice Bleonţ ... 

• Beatrice m-a fascinat. Ce drum a putut găsi actorului 
spre a-şi contura personajul! La mica mea experienţă de şase 
ani de scenă, m-a distribuit in Capulet şi a făcut din el aproape 
un personaj central al acestui spectacol. Mi-a pus muzică şi mi-a 
spus: "vreau să-mi arăţi prin gest, mişcându-te, datele acestui 
personaj". in această mişcare, pe muzică m-a pus faţă in faţă cu 
celelalte personaje! S-au născut relaţii extraordinare. Mi-a lăsat 
libertatea deplină de a descoperi complexitatea lui Capulet. Ea 
nu uită nici un detaliu; "fotografiază" tot, de la o repetiţia la 
cealaltă. Beatrice ştie foarte b i ne să urmărească evol uţ ia  
actorului şi de asta au mare nevoie tinerii, să le fie analizată 
traiectoria, să fie ajutaţi intru descoperirea disponibilităţilor lor. 
Acest lucru mi se pare că-I face şi Horea Popescu . . .  

O Care te-a distribuit in Ondine • • •  

• Da, o întâlnire foarte plăcută, adevărată. M-a văzut şi m-a 
intrebat: "măi frumosule, vrei să joci in spectacolul  meu ?" 
(RAde.) Chiar nu mă consider frumos. 

O Dar crezi că ai putea juca un june-prim? 
• Nu ştiu, rolurile de june-prim nu mi s-au părut complexe. 

Îmi place să interpretez personaje ori foarte simple, ori foarte 
complexe. Amândouă incită in a descoperi in tine multe lucruri 
negăsite sau neconştientizate. Nu mi-ar strica să joc un june
prim şi, oricum, cred că este nevoie de acest gen. 

O Cum percepi nevoia de teatru in condiţiile concrete 
ale societăţii romineftl de astăzi? 

• Ştii cum aş spune eu? Aş spune nevoia spectatorului de a 
fi alimentat cu energie benefică din partea scenei. Nu ştiu in ce 
măsură generaţi i le tinere şi-au pus problema nevoii de teatru, 
dar vin aici pentru că e un loc viu, o comunicare directă, un 
punct sanitar unde sunt bandajate sufletele lor, mai mult decât la 
filmele video, să spunem. 

O Se poate trăi fără teatru? 
• Am cunoşt inţe care n u  şt iu ce e t eatrul ş i n 1c 1  nu- i  

interesează. Eu  cred că actorul e totuşi un martir. Noi suntem in 
linia întâi. Nu-mi place să mă exalt, e bine să aibă fiecare măsura 
meseriei pe care o face, dar la teatru se dăruieşte mult şi unde 
se dă, lumea vine. 

O Ce ai spune despre dragoste? 
• Am o concepţie sănătoasă despre dragoste. Am respectat 

intotdeauna femeia. Am avut mereu remuşcări la despărţire. 
Dacă aş putea, aş iubi ca Hemingway, zece femei deodată. 
Fiecare in cămăruţa ei din inima mea. Dragoste e in tot ce fac. 

O Traiectoria ta profesională pare a sta sub semnul 
reufitel. Cum explici absenţa solicitArilor din partea 
cinematografiei fi a televiziunii? 

• M - a  so l ic itat doar u n  regizor  danez,  pe care l -am 
cunoscut la  Avignon şi cu care am filmat. Aici e probabil o filieră 
aparte ... Nu sufăr, nu mă lamentez, cred că aş avea ce să dau 
filmului românesc, dar aştept . .  La TV am jucat intr-un serial 
făcut de Studioul Economic. De la redacţia "Teatru TV" n-am 
avut solicitAri, cred cA unii regizori nici nu mă cunosc, nu ştiu 

dacă au văzut spectacole cu mine. Fii sigură că n-o să-i aştept la 

Pangrati să le spun că vreau să joc. Bineînţeles că vreau să joc, 
dar dacii incA nu sunt chemat, nu voi face icter. Atât cât imi dă 
scena, mă ţine in viaţă! 
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lată, mă impiedic de amintiri! Se împlineşte o jumătate de veac 
de când, cu gulerul lodenului ridicat, păşeam pragul  teatru lu i  
"Ţăndărică", invitat să-I inlocuiesc pe meşterul Costache Antoniu, 
ca "actor vorbitor"! Teatrul se afla pe locul magazinului .Pescarul" şi 
era de fapt un cinemobil nemţesc, in care se construise o pasarelă 
de unde erau mânuite păpuşile trase de sfori, iar in micuţa fosă din 
faţa scenei stăteau ghemuiţi actorii, cu ochii in oglinda ce aducea 
scena pe pupitrele lor. Cum nu ajunsese pe scenele noastre 
magnetofonul, totul se făcea pe viu, obligând păpuşile, vocile şi 
muzica la o cât mai desăvârşită sincronizare. 

Preluând aşadar .din mers" rolul de la meşterul meu, a trebuit 
să mă adaptez cu rapiditate cerinţelor genului, deloc uşor. 

Micuţa instituţie de artă şi-a deschis uşa pentru publ ic in 
noiembrie 1 945, luptându-se cu toate greutăţile inerente inceputului 
şi, invingându-le, a reuşit in numai câţiva ani un număr impresionant 
de spectacole,  cu turnee in ţară şi cu deplasări la şcol i  ş i  
intreprinderi. Primul spectacol s-a intitulat Ţăndărlcă in Mările 
Sudului, iar spre toamnă au inceput repetiţiile cu Ţăndărică la 
circ de 1. Avian, un serios examen pentru toţi componenţii trupei. 
S-a repetat mai multe l un i ,  in condiţ i i  foarte grele,  aproape 
in imaginabile pentru artistul păpuşar de astăzi. Zorile albeau 
ferestrele, prinzându-ne in repetiţii. Degetele pianistului se lipeau de 
clapele pianului, iar pe sub podeaua sălii vântul şuiera ameninţător. 

La ceasul inceputurilor de la noi, in străinătate teatrele de păpuşi 
prezentau spectacole prevăzute cu scenă turnantă, cu păpuşi 
sculptate de artişti celebri şi având costume executate in cele mai 
mari case de modă. Nici artiştii noştri nu s-au lăsat mai prejos şi, 
chiar fără o bază tehnică, dar cu mult talent şi dăruire, au reuşit. 

Deci a doua premieră a teatrului a fost Ţăndărică la circ. 
Afară se aşezase pe viscol, florile iernii alergau bete prin văzduh, iar 
in sală cele două sobe de tuei, inroşite, abia dădeau o undă de 
căldură. În spatele scenei, câţiva păpuşari nu-şi găseau locul, 
urcând şi coborind pe pasarelă, desfăcând aţele păpuşilor ce 
atârnau înghesuite in nişte saci mici. Atât decorurile cât şi costumele 
fuseseră lucrate cu măiestrie de Elena Pătrăşcanu şi Alex. 
Brătăşanu. 

Câte repetiţii, câtă muncă pentru a ajunge la frumosul rezultat 
de la premieră! Dincolo de ochii înfocaţi ai reflectoarelor, licărea 
veselia de licurici a micilor spectatori. Câtă artă au pus in fiecare 
m işcare,  in fiecare gest, Dor ina  Tănăsescu sau Ant igona 
Papazicopol ş i  cât s-au chinuit pentru a crea un spectacol atractiv ş i  
plin de găselniţe ingenioase Nicolae Massim şi  Lucia Calomeri, care 
au semnat regia spectacoluluil Mica orchestră condusă de Edgar 
Cosma şi-a făcut inspirat datoria, intr-o perfectă colaborare. În 
general ,  a fosl primul spectacol de faclurii uccidtmlldii, Hnunliind 

man succese ce s-au întins în toată Europa şi mai departe, o dată 
cu crearea une1 solide şcolt de păpuşari. 

Mu�i dintre spectatori, copiii şi adolescenţii da odinioară , sunt 

oameni in pragul bătrâneţii care-şi duc astăzi nepoţii la teatrul ce le-a 

încântat copilăria. 
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